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Referat for møde i Kontaktudvalget for Økologisk Jordbrugsproduktion 

 
 

Dato: 21. august 2024 

 

Varighed: 9:30-15:00 

 

Sted:  Holmager Økologi, Holm-

ager 6A, 6950 Ringkøbing 

 

 

 

Kontaktudvalget: 

Landbrugsstyrelsen (LBST): Ann Kelsen (F), Marianne Bisgaard (M) 

Landbrug & Fødevarer (L&F): Anders Stensgaard (M), Lars Holdensen (B) 

Økologisk Landsforening (ØL): Mads Sejersen Vinther (M), Charlotte Glavind 

Bülow (B) 

Foreningen for Biodynamisk Jordbrug (FBJ): Åse Ditlefsen Ferrão (M) 

Innovationscentret for Økologisk Landbrug (ICOEL): Birgit Ingvorsen (O) 

Forbrugerrådet Tænk (FT): Bo Egelund (M) 

 

Fraværende: Ann Kelsen, Charlotte Glavind Bülow 

 

Repræsentanter fra Landbrugsstyrelsen: 

Maria Kjær Elsner, Hadil Khalidi Habaraduwa Porsfelt, Sarah Harder Bonde, 

Natascha Schou Jönsson, Heidi Lærke Sørensen 

 

 

Vejledende tidsplan: 

 

Kl. 9:30 

Kl. 10:00 

Kl. 10:30 

Kl. 11:15 

Kl. 12:00 

Kl. 12.45 

Kl. 15:00 

 

Ankomst, kaffe og brød 

Oplæg ved Lene Fløe 

Besætningsbesøg 

Diskussion af afgræsning 

Frokost 

KU-mødet starter 

Mødet slutter 
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Sagsnummer: [Sagsnr.] 

KU-mødet var kombineret med et besætningsbesøg, hvor afgræsning var temaet. 
Udover afgræsning blev følgende to temaer berørt: 1) reglen om at kalve skal på græs ved min. 4 måneder ønskes 
ændret til 6 måneder, 2) tilbageholdelsestiden på smertestillende ønskes ændret fra 48 timer til 0 timer. 
 
Det er L&Fs ønske, at der skabes rum for, at allerede etablerede staldsystemer får en overgangsordning, således at 
der er tid til at indrette staldene til de nye afgræsningsregler.    
 
 

Dagsorden Sagsfremstilling og bilag 

1. Godkendelse af dagsor-
den 

Godkendt 

2. Godkendelse af refera-
tet fra sidste møde 

Godkendt 

3. Meddelelser (LBST) 

Maria redegjorde for personalesituationen i Augustenborg. Birgitte er stoppet medio 
juni, Mette er startet medio august. Ultimo september stopper Silvia. 
Sagsbehandlingen er i god gænge, der er balance i dyngerne. Der forventes, at antallet af 
indkomne kontrolsager stiger i efteråret. Pt. ligger der 76 kontrolsager fra 2023 og 280 
sager fra 2024. 
OESK: alle har certifikat inden ugen er omme. Det er en markant forbedring ifh sidste år. 
Sagsbehandlingen på OXS og OXL går fint, der er ingen bunker. 
LBST har fået ny hjemmeside, hvor bla. Kontrolstatistikken for 2022 snarest er at finde. 
Kontrolstatistikken for 2023 afventer udtræk fra afdelingen ”Analyse og Kontroludtag-
ning”. Lars H. efterspørger, om det er muligt at retænke processen, så der kan fås nogle 
statistikker tidligere.  

4. Udfordringer i økologi-
kontrollen  

Afgræsning er en udfordring. Dog er der færre overtrædelser på afgræsning i år sammen-
lignet med tidligere år. Robotbesætningerne oplever, at de nye afgræsningsregler er en 
lempelse. 
MBI: Der er for mange besætninger, der ikke har haft kvier og goldkøer ude på græs i 
2024.  

5. Meddelelser  
(erhvervet) 
 

Anders, L&F: Økologicertifikatet fungerer perfekt. 
Lars, L&F: Der er observeret en fremgang på OXS 
Specialistgrupperne ønskes igangsat 
L&F har i samarbejde med pakkerierne under Danske Æg udsendt en tjekliste til ægpro-
ducenterne. Formålet er at undgå fjerpilning hos æglæggende høner. Danske Æg ønsker 
ikke, at deres producenter har gentagne overtrædelser på fjerpilning. Ægpakkerierne un-
der Danske Æg er Valsø, Danæg og DAVA. 
Mads, ØL: Økologien er nødt til at skabe en forskel til det ikke-økologiske marked for at 
bevare sin eksistensberettigelse.  
Birgit, Innovationscentret: Sofie har sagt op, da hun skal til at skrive phd i valg af 
slagtekyllingeracer. I kvægafdelingen er der to på barsel. 
Bo, Forbrugerrådet TÆNK: %  
Aase, Biodynamikerne: Mira er Aases afløser. Mira er ansat pr. 1. april 2024. Mira 
deltager i næste KU sammen med Aase. Der er flere nyansættelser i foreningen. 

6. Punkter fra Innovati-
onscentret 
 

Status og fremdrift i økologiskema 2025 
Status sendes på mail til arbejdsgruppen, som består af flere økologikonsulenter. Der 
indkaldes til møde for arbejdsgruppen ultimo september 2024. 
Det er målet, at Økologiskemaet 2025 får samme design som Fællesskemaet. 
Største ændring i Økologiskemaet 2025 er producentskifte 
 
 
 
 
 

https://lbst.dk/Media/638599281531504502/Statistik%20om%20kontrol%20af%20%C3%B8kologiske%20bedrifter_kontrol%C3%A5r2022.pdf
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Økologicertifikat med alle afgrøder ifm. skovlandbrug  
Hvordan håndteres de forskellige afgrøder, der er under kategorien ”Skovlandbrug”? 
MBI: på kontrollen ser vi, hvad der er på markerne. Dernæst tjekker vi mængden og ar-
ten på indkøbt frø samt solgte afgrøder. Vi oplever ingen problemer på kontrollen, 
selvom afgrøderne ikke er uspecificerede. 
 
Afgræsning og Bluetongue virus – der er stor bekymring hos kvægproducenterne og 
forespørgsler om at holde øko-dyr på stald for evt. at undgå smitte. Bluetongue – nyhe-
der og viden - Fødevarestyrelsen (foedevarestyrelsen.dk) 
LBST har udsendt en Nyhed om Bluetongue. LBST har lagt sig op af FVST anvisninger. 
 
Status for kontrol af skygge på græs – der har vel ikke været ”varme perioder” i år? 
MBI: Der har ikke været mange overtrædelser i 2024. Det skyldes dels 1) der har ikke 
været mange varme dage og 2) landbrugere har mere fokus på at indhegne træer og læ-
bælter. 
L&F har lavet et faktaark. Det findes på deres hjemmeside. 
 
Tilføjelse til vejledning ift. dyr på stald i sommerperioden – bonding af ko og 
kalve i ko-kalv-systemer bør nævnes ifm. at det kan ske på stald i afgræsningsperioden i 
en kort periode (ca. 1 uge), når det noteres i logbogen 
Ønske fra Innovationscentret: At det nævnes i Vejledningen, at det er ok med en uge på 
stald ifb kælving. Det er ikke muligt at lave bonding ude. 
Hadil undersøger, om der er en bestilling hos AU. LBST vil arbejder videre med at få det 
med i Vejledningen. 
 
Redegørelse om kriterier for den administrative kontrol som er gennemført 
i 2023 og 2024. Evaluering og forventning 
Det forventes, at de administrative kontroller vil fortsætte. Kravet for at få administrativ 
kontrol er bl.a., at der i de seneste 3 år har været OK-kontroller, og at bedriften ikke har 
økologiske husdyr. Flere landbrugere ønsker fysisk kontrol fremfor administrative kontrol-
ler. 

7. Punkter fra LBST 
 

Vækstrater hos slagtekyllinger: 
LBST har sendt svar til ØL og L&F. Det er ikke muligt indenfor det nationale råderum at-
fastsætte en minimums slagtealder. 
Hadil opfordrer til at indmelde eventuelle ønsker til Bekendtgørelsen inden ultimo august 
2024. 

Eventuelt Ingenting 

 
 
 

https://foedevarestyrelsen.dk/dyr/dyresundhed/dyresygdomme/bluetongue/bluetongue-nyheder-og-viden
https://foedevarestyrelsen.dk/dyr/dyresundhed/dyresygdomme/bluetongue/bluetongue-nyheder-og-viden

